
 

 
København 22. september 2024  

 

 

Referat d. 18. september 2024 til ordinært hovedbestyrelsesmøde 

Tid 9.45 - 16.00 
Sted Snaregade 10A, 1205 Kbh. K. 
Deltagere Fra Hovedbestyrelsen: 

Claus Hjortdal, Dorte Andreas, Lars Aaberg, Claus Bredal, Kristian 
Dissing Olesen, Malene Nyenstad, Mogens Brag og Ditte Hasbeck 
Svendsen 
 
Fra sekretariatet: 
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Claus Fagerlund (referent) 
 
Andre deltagere: 
Pkt. 3: Repræsentanter fra Gudme Raaschou 
Konsulenter fra sekretariatet deltager i udvalgte punkter 

Bemærkning Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt 
Afbud CLHJ deltog i mødet fra ca. klokken 10.45 
Dagsorden Referat 

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden (DORA) 
Til godkendelse (kl. 9.45 - 9.50) 

Godkendt. 

2. Godkendelse af referat (HBL) 
Til godkendelse (kl. 9.50 - 10.00) 
 
Bilag 1: Referat af mødet i HB den 21. august 2024 

Godkendt. 

3. Skolelederforeningens investeringsstrategi (DORA) 
Til drøftelse og beslutning (kl. 10.00 - 10.45) 
 
Kundechef David Huang og Henrik Qvistgaard fra 
Gudme Raaschou gennemgår den nuværende 
investeringsstrategi og udviklingen på markedet og 
porteføljen som optakt til HB’s drøftelse. 

Der blev uddelt materiale, 
som blev gennemgået. 
HB stillede spørgsmål til 
Gudme Raaschou. Temaet 
vendes igen på et 
kommende møde. 

4. Økonomirapportering 1. halvår (HBL/JL) 
Til orientering (kl. 10.45 – 11.00) 
 
HBL/JL giver en status på budget 2024 og første 
halvår. 
Bilag 2: Økonomistatus 1. halvår 2024 

HB tog orienteringen til 
efterretning. 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (11.00-11.15)  



 

 
5. Tværkommunale netværk og repræsentationer 

(DORA) 
Til erfaringsudveksling og drøftelse (kl. 11.15 – 
11.45) 
 
HB drøfter og erfaringsudveksler arbejdet i de 
regionale netværk og div. repræsentationer med 
fokus på skoleledernes vilkår. 
 
- Hvilke to temaer fylder pt. mest i hvert netværk? 
- Er der særlige opmærksomhedspunkter på tværs 
af netværkene? 
 

Nordsjælland: 
Økonomi fylder 
Afstand fra lærerudd. til 
skolerne er en begrænsning 
ift. at kunne få praktikanter 
til skolerne. 
Lønspænd drøftes. 
Opgaveglidning 
Arbejdstidsregistrering – 
store kommunale forskelle. 
 
Nordjylland: 
Nyt fra HB. 
Drøftelse af prognosen om 
antallet af mgl. lærere i 
2030. 
Opgaveglidning – 
bekymring for at der 
fjernes budget, som led i 
arbejdet med 
opgaveglidning. 
 
Billund / Esbjerg: 
Drøftelse af 
inklusionsområdet – brug 
for specialpædagogiske 
kompetencer til både 
medarbejdere og ledere. 
 
Midt- og Vestjylland: 
Inklusion, særligt ift. 
forældreperspektivet. 
Oplevelse af magtesløshed 
ift. inklusionsopgaven. 
Bekymring ift. små 
fødselsårgange i nogle 
kommuner. 
Økonomi. 
Alle er kommet i gang med 
SoS lokalt. Et enkelt sted er 
der tilført midler hertil. 
 
Vestsjælland: 



 

 
Størst interesse for oplæg 
fra DORA og LAA. 
 
Fyn: 
God feedback på Årets 
Bestyrelsesdag. 
Uddannelse af 
skolebestyrelser. 
Obs. på mange nye ledere. 
 
København: 
Almenområdet skal 
fremadrettet segregere 
færre til specialområdet – 
det bliver en kæmpe 
omvæltning. 
 
Østjyske: 
Diffust billede af 
økonomien på tværs af 
kommuner. 
De fleste kommuner er godt 
i gang med SoS lokalt. 
Lønsammenligning. 
 
Forslag om at sekretariatet 
skal arbejde strategisk med 
temaet: Evaluering og 
kvalitet – evt. artikel i 
Plenum mm. 

6. Årsmøde 2024 (DORA) 
Til orientering og drøftelse (kl. 11.45 – 12.00) 
 
CT gennemgår programmet for årsmødet, og der 
orienteres om status på planlægningen og opgaver 
under årsmødet. 

HB modtager deltagerne 
med flag, når dørene åbner. 
HB får måske også en 
opgave ift. gæster til 
frokosten. 

Frokost (12.00 - 12.45)  
7. HB’s indsatsområder 2023-2025 (DORA) 

Til orientering og evt. drøftelse (kl. 12.45 – 13.00) 
 
Der orienteres om de foreløbige drøftelser og den 
videre proces i arbejdsgruppen om indsatsområdet: 

Ifm. Fremtidens 
fagforening arbejdes der på 
en kommende 
medlemsundersøgelse via 
ekstern leverandør. 



 

 
Fremtidens fagforening. 
 
 
 
 
Som led i HB’s indsatsområde: Ledelse på nye vilkår 
deltager foreningen på forskellig vis i Ledelsesugen i 
uge 44. Der gøres status og drøftes ideer til evt. 
yderligere initiativer. 
 

Herudover arbejdes der på 
at skaffe forskellige interne 
data. 
 
 
SKLF deltager igen i år i 
Ledelsesugen med korte 
videoer på daglig basis. 
Forslag til temaer: 

- Netværk/OTH 
- Opgaveglidning 
- Krisekommunikation 
- SKLF udvikling eller 

SoS-samarbejdet 
- Happening til 

årsmødet 
8. HB’s indsatsområde om inklusion (CLHJ) 

Til drøftelse (kl. 13.00 – 13.30) 
 
HB har besluttet, at inklusion/deltagelsesmuligheder 
for flere eller en skole, der kan mere for flere er et 
af HB’s indsatsområder. Der gives en status på de 
nationale drøftelser om inklusion og præsenteres et 
oplæg til drøftelse ift. forældrepresset ift. 
inklusionsopgaven. 
 
(Der er d. 13/9 eftersendt et bilag om forældrepres) 

HB pegede på den brede 
forældregruppe som 
målgruppe. 
 
Formål og mulige 
produkter blev drøftet. 
 

9. HB’s indsatsområde om frisættelse (CLHJ) 
Til drøftelse (kl. 13.30 – 14.00) 
 
HB’s arbejdsgruppe om frisættelse fremlægger deres 
arbejde og en række anbefalinger til de næste skridt 
rettet mod hhv. det nationale og lokale niveau. 
 
Er vægtningen af og prioriteringen af indsatser den 
rigtige? 
 
Hvordan sikres bedst et tilbageløb fra 
medlemmerne på oplevede barrierer? 
 
Bilag 3: Arbejdsgruppens anbefalinger vedrørende 
frisættelse  

HB drøftede anbefalingerne 
og supplerede ift. fokus på 
lokalpolitikerne. 
Det er en stor 
kulturforandring for alle. 
 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (14.00 – 14.15)  



 

 
10. Folkeskolens Kvalitetsprogram og fagfornyelse 

(CLHJ) 
Til drøftelse (kl. 14.15 – 14.45) 
 
Der gøres status for det nationale arbejde med 
fagfornyelsen herunder ekspertgruppens foreløbige 
overvejelser. Der arbejdes på design af et 
udviklingsprogram i både nationalt regi og i regi af 
de kommunale parter i SoS. Der orienteres om 
overvejelserne herom. 
 
Den ledelsesmæssige tilgang til fagfornyelsen, 
tankerne om udviklingsprogram og behovet for 
ledelsesunderstøttelse drøftes. 
 

Ekspertgruppen er ved at 
være færdige med deres 
udkast til en skabelon til 
fagplan. 
Fagudvalgene er ved at 
være nedsat, og skal snart 
påbegynde deres arbejde. 
 
CB er repræsenteret i 
sparringsgruppen af 
skoleledere. Her er sendt 
følgende signaler til 
ekspertgruppen: 
Ejerskab til processen og 
ikke pseudoinddragelse er 
vigtigt. 
Fagplanen skal kunne åbne 
for en mere varieret og 
praktisk skoledag, og må 
ikke blive en spændetrøje. 
Vigtigt med et overordnet 
blik for skoleudvikling på 
tværs af fag og temaer. 

11. Opfølgning på årets bestyrelsesdag (DORA) 
Til drøftelse (kl. 14.45 – 15.00) 
 
Ca. 400 bestyrelsesmedlemmer fra 72 
lokalforeninger har deltaget i en af de 4 
bestyrelsesdage om krisekommunikation. Der 
samles op på dagene. 
 
Er der ideer/ønsker til næste års bestyrelsesdage? 
 

Rigtig god feedback på 
dagen, og godt med en 
opdeling på 4 dage, så 
forummet blev lidt mindre 
og mere nærværende. 
God inspiration og 
videndeling på tværs af 
bestyrelserne. 
Ros for valg af tema, 
materiale og afvikling. 
 
Forslag til næste års tema: 

- SoS lokalt og 
forberedelse til 
kommunalvalg 2025. 

- AI 
12. Politisk nyt, den aktuelle dagsorden (CLHJ/DORA) 

Til orientering, drøftelse og kvalificering (kl. 15.00 – 
15.30) 
 

De kommende SoS-møder i 
september og oktober 
handler om inklusion – vi 
kender endnu ikke 



 

 
SoS samarbejdet herunder møde den 20. september 
og status på samarbejdet med ministeren. 
 
Henvendelse fra Dansk Skoleidræt og Center for 
sundt liv og trivsel om større udviklingsprojekt. 
 
 
 
Møde den 27. august i DLF’s Hovedstyrelse. 
 
 
 
 
Repræsentantskabsmøde og formandsmøde den 30. 
oktober. 
 
 
 
 
 
Studietur til Island om inklusion – arrangeret af 
Børns Vilkår 
 
 
 
Konference om udsatte børns skolegang 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Uddannelsespolitisk Topmøde 

ministeriets plan for 
møderne. 
 
SKLF har valgt at indgå i et 
partnerskab med Dansk 
Skoleidræt og Center for 
sundt liv og trivsel 
 
CLHJ orienterede om 
punkter fra DLFś 
Hovedstyrelsesmøde. 
 
HB bad sekretariatet om 
snarest at melde tidsplan 
ud for dagen til deltagerne 
ift. møder, reception og 
middag. 
 
 
CLHJ orienterede om 
hovedindtryk fra turen 
koblet til arbejdet med 
inklusion i DK 
  
DORA orienterede fra en 
konference om udsatte 
børns skolegang herunder 
oplæg fra Hvidovre 
Kommune, hvor der var 
gode erfaringer med tæt 
samarbejde mellem skole- 
og socialforvaltning ift. 
skolevægring. 
 
CLHJ er af Statsministeriet 
blevet inviteret til 
Uddannelsespolitisk 
Topmøde den 9.-10. oktober 
i Odense. Det ventes at 
handle om regeringens 
udspil ift. 
ungdomsuddannelser. 



 

 
13. Nyt fra sekretariatet og kommende møder (HBL) 

Til orientering (kl. 15.30 – 15.40) 
 
Den 3. oktober: virtuelt HB møde 
Den 22. oktober: HB møde 
Den 30. oktober: Repræsentantskabs- og 
formandsmøde med efterfølgende reception og 
middag 
Den 31. oktober og 1. november: Årsmøde 
Den 7. november: Virtuelt HB møde 
Den 20. november: Sidste HB møde i nuværende 
formandsperiode med efterfølgende 
afrundingsmiddag/julefrokost? 
Den 25. november: Afskeds- og tiltrædelsesreception 
for formandskab kl. 15-17 i Kbh. 
Den 11. december første møde i ny HB 
Den 6. og 7. januar 2025 Visionsseminar for HB 

 

14. Eventuelt (kl. 15.40 – 15.50)  
15. Helbredsmarkører (kl. 15.50 - 16.00)  

 


